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آدم با بعضی از آدم ها نمی داند کِی و چگونه 
آشنا شده و دوستی با آنها از کجا شروع شده 
است. مرتضی احمدی از همین دست آدم ها 
بود. او ۳۴ ســال قبل »داش مشتی جذاب« 
قصه ای شد که مسعود فروتن از همان ابتدا 

خود او را در این نقش متصور شده بود.
خبرنگار ایسنا به انگیزه سالروز تولد مرتضی 
احمدی فقیــد، به تاریخ دهم آبان ۱۳۰۳، با 
مسعود فروتن ـ کارگردان و مجری ـ گفت و 

گویی داشته است.
فروتن برای این گفت وگو به ۳۴ ســال قبل 
برمی گردد تا خاطراتش را با مرتضی احمدی 
در سریال »بخش چهار جراحی« مرور کند؛ 
ســریالی که خود آن را کارگردانی کرده بود. 
البته مرور خاطرات فروتن از مرتضی احمدی، 
فقط به این سریال محدود نمی شود؛ چرا که 
این همکاری در دو ســریال دیگر از مسعود 
فروتن در سال های ۷۴ و ۸۰ نیز ادامه داشت.

مســعود فروتن مرتضی احمدی را پدربزرگ 
ســریال هایش می داند و درباره خاطراتش با 
این هنرمند در سریال »بخش چهار جراحی« 
یادآور می شود: آدم با بعضی از آدم ها نمی داند 

کِی و چگونه آشــنا شــده و دوستی شان از 
کجا شروع شــده است. مرتضی احمدی هم 
همینطور بود. من هر چه فکر می کنم نمی دانم 
کجا با مرتضی احمدی آشــنا و دوست شدم 
اما به هر حال ما در محیط هنری ســال های 
سال کنار هم بودیم. سالهای سال تئاتر تماشا 
کردیم. سالهای سال با هم صحبت کردیم و 
ســال های سال همدیگر را در محافل دیدیم 
تا اینکه قرار شــد من یک سریال تلویزیونی 
به نام »بخش چهار جراحی« که خانم منیره 
ربانی پور آن را نوشته بودند را بسازم. سریالی 
که ۹۹ درصد آن در بیمارستان می گذشت و 
شخصیت های آن دکترها و پرستاران بودند 
و طبیعتا مریض هایی که هرکدام سرگذشت 
خودشان را داشتند. در یکی از این کاراکتر ها 
شــخصیت داش مشتی جذابی بود که وقتی 
قصه را خواندم به مرتضی احمدی فکر کردم 
و در ذهنم شــکل گرفت که ایشان را دعوت 
به کار کنم. او ادامه می دهد: یک شــخصیت 
جاافتاده ای هم در  قصه داشتیم که از خانم 
شهلا ریاحی دعوت کردیم. ایشان می توانست 
وزنه ای برای کار باشد و همینطور چهره های 

دیگر آن ســالها. فکر کنید نقش اول کار را 
خانم فریما فرجامی بازی می کرد. در کنار او 
مجید مظفری، خانم هادی مرزبان، خانم آزیتا 
لاچینی و همچنین خانم ژاله علو! که خیلی 
به من لطف کردند در دو سه سکانس کوتاه 
نقش مادر فریما فرجامی را بازی کردند. من 
سال های ســال بود که کارگردان تلویزیونی 
بودم و با این عزیزان افتخار آشنایی داشتم، به 
همین دلیل پذیرفتند در سریالم بازی کنند. 
فروتن از ســال های دور خاطرات خوبش با 
مرتضی احمدی می گوید و یادآور می شود: ما 
در یک زمستانی در بیمارستان نور افشار در 
بالای نیاوران کار می کردیم. مرتضی احمدی 
هم بود. صحنه های ما در اتاق های بیمارستان 
بود. هنوز جنگ تمام نشــده بود و سالهایی 
بود که وقتی یک دفعه برق قطع می شــد ما 
می دانســتیم که تا دو سه ساعت دیگر برق 
نخواهیم داشت. این دو سه ساعت وقتی بود 
که نمی دانســتیم چگونه آن را سپری کنیم. 
آقای مرتضی احمدی با زیبایی تمام بزرگی 
می کرد و انــگار پدر گروه بــود. برای گروه 
خاطره تعریف می کرد و جوک می گفت. در 
این دو ســه ســاعتی که همه عوامل کلافه 
می شدند، او با با بازگو کردن خاطراتش زمان 
را برای ما کوتاه می کرد. گاهی  پیش می آمد 
که بین مــن و بازیگری بحثی در می گرفت، 
آقای احمدی خیلی آرام ما را یک گوشه کنار 
می کشــید، به حرفهایمان گوش می کرد و 

سپس راه حل پیشنهاد می داد. 
مرتضی احمدی واقعا بزرگ گروه و پدر گروه 
بود. در سریال بعدی هم که سال ۷۴ با ایشان 

کار کردم، این بزرگی را داشتند. 
این مناعت طبع را داشــت که مانند پدری 

رفتار کنــد که مراقب گروه باشــد تا از هم 
نپاشند.  

سریال »داســتان های قصه شب سیما« نیز 
از جملــه مجموعه های بود که به کارگردانی 
مسعود فروتن و با حضور مرتضی احمدی در 
ســال ۷۴ ساخته شد.   این کارگردان درباره 
حضور مرتضی احمدی در این ســریال نیز 
می گوید: »داســتان های قصه شــب سیما« 
شامل قصه های شش قسمتی بود که از روز 
شنبه تا پنجشنبه پخش می شد. در این کار 
حتی ما چند چهره معرفی کردیم؛ از جمله 
آقای حمیدرضا پگاه و خانم ستاره اسکندری 
که اولین کارشان بود. البته خیلی از بزرگان از 
جمله خانم مهین شهابی و همچنین مرتضی 
احمدی در این پروژه حضور داشتند. در این 
سریال نیز رفتار مرتضی احمدی همین طور 
بود و بــه راحتی نقش را مال خود می کرد و 
حالت پدری داشت. بر سر ایفای نقش بحث 
می کردیم و با توجیــه کامل به من توضیح 
مــی داد و می گفت حالا اگر قبول نداری من 
همان چیزی کــه تو می گویی را اجرا کنم و 
من قانع می شــدم. ایشان نقشی را پیشنهاد 
می داد که بــه جامعه نزدیک بــود؛ چراکه 
کاملا به جامعه نزدیک و آن را می شــناخت. 
سریال »تازه چه خبر همسایه؟« را هم  بهروز 
بقایی کارگردانی کرده بود و مســعود فروتن 
کارگردانی تلویزیونی آن را برعهده داشت که 
در سال ۸۰ ســاخته شد و زنده یاد مرتضی 
احمدی یکی از همسایگان این سریال بود.  

فروتن درباره حضور مرتضی احمدی در این 
سریال نیز یادآور می شود: یکی از کاراکترهای 
همسایه را مرتضی احمدی و دیگری را سعید 
امیرســلیمانی ایفا می کردند. شبنم مقدمی 

دختر آقای امیر ســلیمانی بود که با ایشان 
هم اولین بار آنجا آشــنا شدم و متوجه شدم 
که اســتعداد بالایی دارند و بعد خوشبختانه 
نشان دادند که چقدر موفق هستند. در این 
سریال هنرمندان توسط آقای بقایی انتخاب 
شده بودند که در استودیو گلستان در خیابان 
هدایت کار شــد. یک فضای محله درســت 
کرده بودیم و دو همسایه که اختلاف بین آنها 
پیش می آمد.  مسعود فروتن سپس مرتضی 
احمدی را هنرمندی کامل توصیف می کند و 
می گویــد: او بازیگری را از پیش پرده خوانی 
تئاتر شــروع کرده بود، ضربــی خوان  بود و 
آهنگ های ضربی را بلد بود و بعد هم آنها را 

به صورت کتاب منتشر کرد. 
همچنین خاطراتش را منتشر کرد. مرتضی 
احمدی بســیار انســان صمیمی، جذاب و 
دوســت داشــتنی بودند و اصلا برای همین 
ویژگی ها خیلی مطرح بودند. در هر محفلی 
حتمــا دعوت می شــدند. صدای خوشــی 
داشــتند. هنرمندی بود که نه فقط بازیگری 
بلکه هنرهای دیگــر را هم تجربه کرده بود. 
بازیگــری راحت و طبیعی بــود. بازی خوب 
ایشان در »حســن کچل« را یادم نمی رود و 
خیلی خوب بود. حسن کچل فیلم ریتمیک 
بود و از صدای مرتضی احمدی بسیار در آن 
استفاده شــده بود که خیلی نازنین بودند و 
یادش بخیــر. مولانا می فرماید »بعد از وفات 
تربت ما در زمین مجو/ در ســینه های مردم 
عارف مزار ماست«. مرتضی احمدی هم اگر 
در خاک آرمیده باشد مهم نیست، او در سینه 
تک تک آدم هایی که دوســتش دارند و با او 
خاطره دارند و کارهایــش را دیده اند، زنده 

است و در قلب همه ایرانی ها جای دارد.

مرتضی احمدی در خاطرات مسعود فروتن

داش مشتی جذاب!

مدیــرکل مطبوعــات و خبرگزاری های داخلــی درباره 
خبرنگاران بازداشــتی حوادث اخیر گفت: از روز ســی ام 
شهریورماه که متوجه دســتگیری ها شدیم، پیگیری ها با 
نهادهای امنیتی برای مشخص شدن وضعیت آن ها انجام 
شد و همچنان ادامه دارد و تاکنون هشت نفر آزاد شده اند.
ایمان شمســایی ـ مدیرکل مطبوعــات و خبرگزاری های 
داخلی ـ در گفت وگویی با ایســنا درباره ی اینکه در برخی 
گمانه زنی ها تعداد متعددی خبرنگار و عکاس بازداشــتی 
ذکر می شود، گفت: به طور کلی حرفه خبرنگاری و عکاسی 
که اصطلاحا »خبرنــگاری« یا »روزنامه نــگاری« اطلاق 
می شــود، در لفظ عام دارای شرایط خاصی مثل عضویت 
در انجمن یا تحریریه نیســت. مثــلا در وقایع اخیر بعضا 
افرادی که صرفا سابقه کار خبری داشتند نیز در بازداشت 
به سر بردند که البته در نهایت آزاد شدند. اما منظور ما از 
خبرنگار، افرادی است که به صورت حرفه ای در تحریریه ها 
به کار مشغولند یا حتی به شکل حق التحریر یا حق التصویر 
با رسانه ها در حال حاضر کار می کنند. به عنوان مثال یکی 
از بازداشت شــدگان در قسمت حروف چینی کار می کرده 
یا شخص دیگری محکومیت قبلی داشته و حکمش اجرا 
شــده اســت. او ادامه داد: درباره افراد بازداشتی، نهادهای 
انتظامی و امنیتی اذعان دارند اتهام این افراد پوشش وقایع 
اخیر برای رسانه هایشــان نبوده است و حتی هیچ فردی 

در تهران به خاطر فعالیت رســانه ای دستگیر نشده است. 
با این حــال ما امیدواریم و به صــورت روزانه پیگیریم تا 
هرچه زودتر مشکلات پیش آمده برطرف شود. شمسایی 
خاطرنشــان کرد: نهادهای مربوطه بــه ما اطمینان دادند 

که تحقیقات به طور مســتند و قانونی انجام شده و حال 
بازداشت شدگان خوب است و با خانواده هایشان در ارتباط 
بوده اند. همچنین مقرر است پس از پایان تحقیقات، پرونده 
افراد به قوه قضاییه ارجاع داده شود که برای چند مورد این 

اتفاق افتاده اســت. ما حتما پیگیر مسأله همچون گذشته 
خواهیم بود که شــأن حرفه خبرنــگاری و حقوق قانونی 
افراد رعایت شود. شمســایی در پایان با اشاره به اهمیت 
اصل تفکیک قوا و اینکه هیچ شــغلی از مصونیت در برابر 
الزامات قانونی برخوردار نیست، تاکید کرد: قطعا در موعد 
دادرسی لازم است کلیه حقوق این افراد از جمله دسترسی 
به پرونده توسط وکیل لحاظ شود و قوه قضائیه نیز یقین 
داریم که با عدالت به موضوع رسیدگی خواهد کرد. مدیر 
کل مطبوعات و خبرگزاری های داخلی در پایان خاطرنشان 
کرد: نباید به خاطر یک اتهــام و حتی جرم، به کل حرفه 
خبرنگاری تاخت و جامعه رســانه ای را متهم کرد. اگر در 
آن ســوی مرزها تعداد معدود روزنامه نگار خائن به کشور 
و مردم داریم که خواســتار تحریم مردم ایران و هم پیمان 
با دولت آمریکا هســتند اما در این سو ثبت موفقیت های 
کشــور، آگاه ســازی مردم از حقوق قانونی خود و انعکاس 
مشــکلات جامعه به منظور رفع آن توسط متولیان امر را 
قاطبه خبرنگاران دلســوز و متعهد وطنی انجام می دهند. 
پــس نباید به هــر بهانه ای انگشــت اتهام را به ســمت 
خبرنگاران نشــانه رفت. خبرنگاران و عکاسان با کمترین 
چشمداشت، امنیت شغلی و توقع، به فعالیت مشغولند و 
یکی از اصلی ترین نیازهای آنان، تدوین نظام صنفی برای 
احراز جایگاه خبرنگاری و حمایت های قانونی از آنان است.

مدیرکل مطبوعات و خبرگزاری های داخلی:

تاکنون8نفرازخبرنگارانآزادشدهاند
»تیلور سوئیفت« رکورد زد 

»تیلور سوئیفت« به نخستین 
هنرمند تاریخ تبدیل شد که 
جدول  نخســت  جایگاه   ۱۰
»بیلبورد ۱۰۰ آهنگ برتر« را 

به خود اختصاص داده است.
به گزارش ایســنا و به نقل از 
ســوئیفت«  »تیلور  گاردین، 
موفق شــد با تک آهنگ های 

آلبوم جدیدش »نیمه شــب ها«، هر ۱۰ جایگاه نخســت جدول »بیلبورد ۱۰۰ 
آهنــگ برتر« را در ایالات متحده به خود اختصاص دهد و در جغرافیای آمریکا 
تاریخ ساز شود. »بیلبورد« روز دوشنبه اعلام کرد که »تیلور سوئیفت« از رکورد 
»دریک« )Drake( پیشی گرفته است. پیش از این »دریک« با کسب ۹ جایگاه 
از ۱۰ جایگاه نخست جدول هفتگی »بیلبورد« در سپتامبر سال ۲۰۲۱ رکوردار 
بــود. آلبوم جدید »ســوئیفت« در ۲۱ اکتبر با ۱۳ قطعــه اصلی و هفت قطعه 
اضافی منتشــر شد. جایگاه نخســت جدول »بیلبورد« به قطعه »ضد قهرمان« 
اختصاص پیدا کرد. »ســوئیفت« با انتشــار آلبوم »نیمه شب ها« به رکوردهای 
جدیدی دست یافته اســت. این آلبوم در سال جاری میلادی، رکورد بیشترین 
فروش در هفته اول انتشــار را شکسته است. در سال میلادی جاری، این رکورد 
پیش تر به آلبوم »خانه ی هری« یعنی ســومین آلبوم انفرادی »هری استایلز« 
تعلق داشــت، اما فروش آلبوم »نیمه شــب ها« دوبرابر آلبوم »خانه هری« بود. 
آلبوم »نیمه شب ها« در نخستین روز انتشار نیز رکورد جهانی »اسپاتیفای« برای 

بیشترین تعداد پخش یک آلبوم در یک روز را نیز شکست.

خاطرات »شاهزاده هری« سال آینده منتشر می شود
شــاهزاده »هــری« کشــور 
بریتانیا کتــاب خاطراتش را 
پــس از تاخیر در موعد اولیه 
انتشار، ســال آینده میلادی 
روانه بازار می کند. به گزارش 
ایسنا و به نقل از رویترز، طبق 
بیانیــه انتشــارات »پنگوئن 
رنــدوم هاوس«، »شــاهزاده 

هــری« کتاب خاطراتش را با عنوان »ذخیره« )Spare( در دهم ژانویه ســال 
۲۰۲۳ منتشــر خواهد کرد و در آن سفر خود از »روان زخم خورده اش تا بهبود 
پیدا کردن« را روایت می کند. به گفته ناشــر خاطرات »شــاهزاده هری«، این 
کتاب که در ابتدا قرار بود اواخر ســال جاری میلادی منتشــر شــود، مملو از 
»بصیرت، افشــاگری، خودآزمایی و  آگاهی پیدا کردن از بیشــتر بودن قدرت 
درونی عشــق نسبت به غم« خواهد بود. عنوان این کتاب به جایگاه »هری« به 
عنوان برادر کوچکتر »شاهزاده ویلیام« اشاره دارد. »شاهزاده ویلیام« از زمان به 
تخت رســیدن پدرش »شاه چارلز«، به عنوان ولیعهد بریتانیا شناخته می شود. 
پیش از متولد شدن سه فرزند »شاهزاده ویلیام« و همسرش »کیت«، »شاهزاده 
هری« نزدیک ترین فرد به برادرش به عنوان جانشین بود. تصویری از »شاهزاده 
هری« که مستقیم به دوربین نگاه می کند به عنوان جلد این کتاب انتخاب شده 
است. کتاب خاطرات »شاهزاده هری« به ۱5 زبان مختلف از جمله، اسپانیایی، 
فرانســوی و چینی منتشر خواهد شد. نسخه انگلیســی زبان این کتاب نیز در 
بریتانیا، ایرلند، اســترالیا، نیوزلند، هند، آفریقای جنوبی و کانادا در دســترس 
خواهد بود. نسخه صوتی این کتاب به روایت نویسنده آن نیز منتشر خواهد شد. 
به گفته ناشــر این کتاب، »هری« با اهدای عواید حاصل از فروش این کتاب از 

خیریه های بریتانیایی حمایت خواهد کرد.

الیور استون رئیس داوران جشنواره عربستان شد 
دومین دوره جشــنواره بین المللی 
فیلم »دریای ســرخ« عربســتان، 
فهرســت فیلم های بخش مسابقه 
اصلی خود را با حضور آثار مهم  روز 

سینمای جهان اعلام کرد.
به گزارش ایسنا به نقل از هالیوود 
»دریای  فیلم  جشــنواره  ریپورتر، 
سرخ« عربســتان در حالی دومین 

دوره خود را جشــن می گیرد که امســال »الیور اســتون« کارگردان آمریکایی 
برنده ســه جایزه اسکار که نویســندگی یا کارگردانی فیلم هایی چون »صورت 
زخمی«، »وال استریت«، »قطار سریع السیر نیمه شب«، »پلیتون«، »متولد چهارم 
جــولای« و »قاتلین بالفطره« را در کارنامــه دارد، در راس هیات داوران بخش 
مســابقه اصلی این رویداد سینمایی قرار می گیرد. جشنواره فیلم »دریای سرخ« 
که با سرمایه گذاری چشمگیر عربستان در سینما در چند سال اخیر همراه شده 
اســت، امسال در مجموع ۱۳۱ فیلم کوتاه و بلند را از ۶۱ کشور و به ۴۱ زبان از 
ســینماگران نوظهور و تثبیت شده به نمایش می گذارد. سینمای ایران امسال با 
فیلم »سونسوز« ساخته رضا جمالی در بخش مسابقه اصلی جشنواره دریای سرخ 
حضور دارد. این فیلم کمدی که در نخســتین نمایش جهانی  در بخش منتخب 
منتقدان جشنواره شــب های سیاه تالین به روی پرده می رود، داستان روستایی 
کوچک است که مدتی است بچه ای در آن به دنیا نیامده است و همه مردان آن را 
تقصیر زنان می دانند. دو دهه پیش کاظم فیلمساز قدیمی برای ساخت مستندی 
از عقیمی زنان روســتا به این روستای دورافتاده روستایی آمد. اما زنان روستایی 
می خواستند از حیثیت خود محافظت کنند، بنابراین فیلم را دزدیدند و سوزاندند 
اما امروز که روستاییان متوجه شده اند که مردان عقیم هستند و زنان هیچ مشکلی 
ندارند. کاظم با کمک دستیارش سعی می کند چند مصاحبه با مردان نابارور ضبط 
کند تا حقیقت را در یک فیلم جدید آشــکار کند، اما از بســیاری جهات به یک 
ماموریت غیرممکن تبدیل می شود. فیلم سینمایی »مثلث اندوه« ساخته »روبن 
اوستلوند« برنده نخل طلای جشــنواره کن در کنار فیلم های جدید »دلال« به 
کارگردانی »هیروکازو کورئیدا«، »ارواح اینیشــرین« ساخته »مارتین مک دونا«، 
»تصمیم به رفتن« از »پارک چان-ووک« و »امپراتوری نور« فیلم جدید ساخته 
»سم مندس« از جمله آثار مهمی هستند که امسال در جشنواره دریای سرخ به 

نمایش گذاشته می شوند.

چه خبر از »علت مرگ: نامعلوم«؟
تقریبا ۱۰ مــاه از زمانی که 
مرگ:  »علت  سینمایی  فیلم 
دریافت  متقاضــی  نامعلوم« 
حضور  بــرای  نمایش  پروانه 
فیلم  چهلــم  در جشــنواره 
فجر شــده بود، می گذرد اما 
درباره  هنوز خبری رســمی 
رفع مشکل نمایش این فیلم 

منتشــر نشده است. به گزارش ایسنا، علی زرنگار بیشتر به واسطه فیلمنامه هاو 
نمایشــنامه هایش در سینما و تئاتر شناخته می شــد و مشهورترین آثارش هم 
فیلمنامه های »بدون تاریخ، بدون امضا«، »مغز اســتخوان« و »چهارشنبه ۱۹ 
اردیبهشــت« هستند. او سال قبل نخستین فیلم بلند سینمایی خود را پس از 
ســال ها کار در سینما و ساخت فیلم کوتاه جلوی دوربین برد اما تاکنون موفق 
نشده آن را روی پرده سینما ببرد. زرنگار فرودین سال ۱۴۰۰ فیلمبرداری فیلم 
»علت مرگ: نامعلوم« را تمام کرد و با شروع مراحل فنی در تدارک آماده کردن 
فیلم برای حضور در جشــنواره چهلم  فیلم فجر بود ولی فیلمش از ســد هیأت 
انتخاب و درواقع شورای پروانه نمایش سازمان سینمایی عبور نکرد. »علت مرگ: 
نامعلوم« به تهیه کنندگی مجید برزگر با بازی بازیگرانی همچون بانیپال شومون، 
علیرضا ثانی فر، ندا جبرئیلی، علی محمد رادمنش و زکیه بهبهانی ساخته شده و 
طبق آنچه از خلاصه داســتانش منتشر شده روایتگر ماجراهای هشت مسافری 
است که پیش از طلوع آفتاب، شهداد را به مقصد کرمان ترک می کنند ولی در 
میان راه یک اتفاق آن ها را از رفتن بازمی دارد. این فیلم که متقاضی شرکت در 
جشنواره فجر سال گذشته بود، به این رویداد راه پیدا نکرد در حالی که گویا نظر 
هیأت انتخاب را جلب کرده بود. در این باره بهروز افخمی، یکی از اعضای هیأت 
انتخاب به ایســنا گفته بود که »علت مرگ: نامعلوم« به همراه چند فیلم دیگر 
مثل »عروســک« و »کوچه ژاپنی ها« از فیلم هایی بود که حذفشان از جشنواره 
موجب حسرت هیأت انتخاب شد. او درباره اینکه چه اقدامی انجام داده بودند تا 
این فیلم در فهرست نهایی هیات باشد، توضیح داده بود: در مورد »علت مرگ: 
نامعلوم« بعد از آنکه اصرارهای ما به جایی نرسید و دیدیم شورای پروانه نمایش 
حاضر نیست برای آن پروانه صادر کند، گفتیم حداقل آن را جزء رزروها بگذاریم.

اخبارکوتاه

مهتاب نصیرپور از مسئولان می خواهد مقوله 
خشکســالی را به عنوان معضلی اجتماعی در 
نظر بگیرند و به آن نگاه سیاسی نداشته باشند.

ایــن بازیگــر و مــدرس تئاتر کــه دغدغه 
خشکســالی و کاهش منابع آبی کشــورمان 
را دارد، همزمان بــا روز دهم آبان ماه که در 
ایران باســتان به عنوان روز بزرگداشت آب و 
تجلیل از آناهیتا،ایــزد بانوی آب ها نامگذاری 
شده است، دلمشــغولی خود را درباره مساله 

خشکسالی بیان می کند.
او که به دلیل این دلمشــغولی، در زمینه آب 
و خشکســالی مطالعات گوناگونی انجام داده، 
تاکیــد می کند آنچــه در گفتگــوی خود با 
ایســنا مطرح می کند، نظرات شخصی او به 
عنوان یک شــهروند ایرانی است که دغدغه  

خشکسالی را دارد.
او در این گفتگو ضمن ابراز تاســف فراوان از 
خشک شــدن دریاچه ارومیه، درباره وضعیت 
اضطراری دیگــر دریاچه هــا و رودخانه های 
کشورمان همچون زاینده رود، دریاچه بختگان 

و رود کارون هشدار می دهد.  
نصیرپور با تاکید بر اهمیت توجه به مســاله 
خشکســالی می گوید: همه مردم ما به نوعی 
اهمیت این مســاله را حس می کنند. بویژه با 
اتفاقاتی کــه در اطراف مان رخ می دهد مانند 
فرو نشســت زمین و خشک شــدن بعضی 
رودخانه ها و دریاچه ها همه متوجه شــده ایم 
مساله خشکسالی در کشور ما مقوله ای است 

بسیار مهم که باید به آن توجه کرد.
او بــا ابراز تاســف از ســرعت گرفتــن روند 
خشکسالی ادامه می دهد: باید برای حل این 
مســاله برنامه های بلندمدتی داشته باشیم تا 
دســت کم روند این ماجرا کند شود. خشک 
شــدن دریاچه ارومیه، نتیجه اتفاقی است که 
در کشــور ما در حال وقوع است. زیرا ایران ما 
با خشکسالی مداومی رو به رو است و شرایط 
بارش در در ســرزمین ما نســبت به مناطق 

اطراف مان متفاوت است.
ایــن بازیگر اضافه می کند: با توجه به افزایش 
جمعیت کشــورمان در نیم قرن اخیر، مساله 
خشکســالی از این نگاه هم بسیار مهم است 
چون متاســفانه ســاز و کاری بــرای تامین 
امکانات مــورد نیاز این جمعیــت نداریم. از 
ســوی دیگر تراکم جمعیت در کلان شهرها و 
کم شدن ســاکنان روستاها، مشکلات عمده 
و عدیده ای را در کلان شــهرها ایجاد می کند. 

چــون در این نواحی، شــرایطی برای کنترل 
مصرف آب و سیستم کارآمدی برای فاضلاب 
نداریم. بنابراین طبیعی اســت کــه با ازدیاد 
جمعیت، مصرف آب بالا می رود. از سوی دیگر 
، با کاهش بارش های ســالیانه و ســفره های 
زیرزمینی آب و خشــک شــدن دریاچه ها و 

رودخانه ها مواجه هستیم.
او با اشــاره به کارامد بودن روش نیاکان مان 
بــرای حفظ منابع آبــی ادامــه می دهد: به 
دلیل تبخیر بیش از حد آب، بخشــی زیادی 
از آب های ســطحی را از دست می دهیم. در 
حالیکه پیشینیان ما متوجه شده بودند تبخیر 
آب، باعث کاهش آب ســفره های زیرزمینی 
می شــود. به همین دلیل به جای گســترش 
آب در سطح زمین، سیستم قنات را راه اندازی 
می کردنــد که به کمک آن ،آب را از ســطح 
زمین به زیرزمین می بردند تا از تبخیر آب ها 

جلوگیری کنند.
این هنرمند ابراز تاســف می کند: ما کل این 
ســازو کار را کنار گذاشته ایم و برعکس رفتار 
می کنیــم. به طــوری که در ۴۰، 5۰ ســال 
اخیر به سدســازی روی آورده ایم. حال آنکه 
با ساخت ســد، گویی آب را در دیسی بزرگ 
پهن و به ساحت آسمان پیشکش کنیم. معلوم 
اســت که این آب خیلی راحت تر و سریع تر 
تبخیر می شود. از طرف دیگر، به جای حفظ 
بستر رودخانه ها که در شکل اولیه خود سبب 
نگه داشتن سفره های زیرزمینی می شده، این 
مســیرها را هم از بین برده ایم و به جای آن 
سدهایی ساخته ایم که کاملا برخلاف راه حلی 

بود که اجداد ما پیدا کرده بودند.
این مدرس تئاتر، گسترش سدسازی را ناشی 
از تقلید از غرب می دانــد و توضیح می دهد: 
نظر شخصی من این است که دلیل این تغییر 
رفتار، تقلید از رفتار غربی هاســت. در حالیکه 
منطقه ما متفاوت اســت. فراموش نکنیم که 
ایران یک فلات اســت و ســطح خاک ما با 
دریا فاصله بســیار دارد. از سوی دیگر اطراف 
کشور ما کوه هایی قرار گرفته که سبب شده 
شرایط کشور ما حتی با همسایگان مان مانند 
ترکیه، ارمنســتان و آذربایجان تفاوت بسیار 
داشته باشد و باید برای این مرز و بوم، یک راه 
حل ویژه در نظر می گرفتیم. نباید راهکارهای 
غربیــان را دنبال می کردیم کــه کاملا برای 

وضعیت کشور ما اشتباه بود.
نصیرپور در پاسخ به این پرسش که آثار هنری 

چقــدر به موضوع خشکســالی پرداخته اند و 
هنرمندان چقدر توانسته اند در افزایش آگاهی 
عموم مردم نســبت به ایــن مقوله و مصرف 
درست آب موفق باشند، می گوید: هیچ! چون 
متاســفانه در کشور ما از ســال های گذشته 
مساله خشک شــدن دریاچه ارومیه واصولا 
خشکســالی، یک مقوله سیاسی تلقی  شده و 
پرداختن به آن ممنوع بوده است. بعضی آثار 
هنری همچون فیلــم »آتابای« به این مقوله 
اشاراتی کرده اند و تصاویری از دریاچه ارومیه 
گرفته اند ولی این مساله، عموما سیاسی تلقی 

شده و می شود.
او از مســئولان می خواهد نگاه خود را نسبت 
به مقوله محیط زیست تغییر بدهند و تاکید 
می کند: تا وقتی به پدیده های محیط زیستی و 
اجتماعی مان با نگاه و رویکرد سیاسی بنگریم، 
امکان ندارد بتوانیم برای حل این مشــکلات، 
چاره جویی کنیم. پیــش از هر چیز این نگاه 
باید تغییر کند. اتفاقــا برخلاف اینکه چنین 
مسائلی در جشنواره ها هرگز مورد توجه قرار 
نمی گیرند، باید مســایلی مانند خشکســالی 
زیرمجموعه و یکــی از عناوین آثار هنری ما 
در جشنواره ها می بود تا به این مساله پرداخته 
می شد و اتفاقا باید چنین آثاری مورد حمایت 
قرار می گرفتند چون با این آثار می توان توجه 
عموم مردم را به این مقوله بسیار جدی جلب 

کرد.
او با تاکید بر اینکه لازم اســت تک تک ما به 
مساله خشکسالی بیندیشیم، یادآوری می کند: 
بخش مهمی از خشــک شدن دریاچه ارومیه 
به دلیــل ناآگاهی و کم توجهی عموم مردمی 
است که بی رویه چاه های جدید در اطراف این 
دریاچه حفر کرده اند و متوجه نیســتند، حفر 
این اندازه چاه، چگونه این دریاچه را خشــک 

می کند.
نصیرپور خاطرنشان می کند: باید کشاورزی در 
اطراف دریاچه ارومیه به صورت رسمی محدود 
می شد و اجازه بی رویه کشــت و کار در این 
منطقه را نمی  دادند. در گذشــته، زمین های 
اطراف دریاچه ارومیه جزو منابع عمومی بود 
و صاحبی نداشت ولی در ۴۰، 5۰ سال اخیر 
دیده ایــم افرادی که رانت داشــته اند، اطراف 
رودخانه ها و دریاچه هــا را تصاحب می کنند 
و بــرای آبادانی آنجا، چاه حفر می کنند و این 
چاه ها آنچنان زیاد شده که این آب بین چاه ها 
و دریاچه ای مانند ارومیه تقســیم شده است. 

این موضوع می توانسته به دلیل ناآگاهی مردم 
اتفاق افتاده باشد و اینجاست که کارشناسان 
باید دعوت می شــدند . حتــی هنوز هم دیر 
نیســت ولی کمی سخت تر اســت چون این 
توسعه صورت گرفته. در این وضعیت، مجاب 
کردن مردمی که اطراف این دریاچه، باغ ها و 
زمین های کشــاورزی دارند به اینکه چاه های 
حفاری شــده خود را ببندند و تشــویق آنان 
به اســتفاده از روش های نوین صنعتی مانند 
آبیاری قطره ای ، کار بســیار مشــکلی است 
چون هزینه بالایی می طلبد و اغلب این افراد 
حاضر به این هزینه کرد نیســتند و اینجاست 
که پای دولت به میان می آید که لازم است از 
آنان حمایت کند تا کشاورزان بتوانند آبیاری 
قطــره ای را راه بیندازند و بدیــن ترتیب در 

مصرف آب صرفه جویی کنند.
این هنرمند می افزاید: متاسفانه این وضعیت 
بســیار پیچیده اســت و فقط هم محدود به 
دریاچه ارومیه نیست چون با دریاچه بختگان، 
زاینــده رود، کارون و ...  هم همین مســاله را 
داریم. اینها مشــکلاتی فراگیــر در کل ایران 
است و  بهترین راه حل این است که به سنت 
پیشینیان خود بازگردیم و به فکر به روز کردن 
آن راه حل ها باشیم به جای اینکه کورکورانه 

رفتار غربی ها را در این سرزمین تکرار کنیم.
او با اشــاره به اینکه کشورهای اروپایی هم با 
وجود بارش های فراوان به فکر حفظ منابع آبی 
خود هستند، می گوید: حتی در کشوری مانند 
آلمــان با وجود بارش های بســیار زیاد، برای 
زنده کردن بســتر قدیمی رودخانه ها در حال 
تلاش هستند. یعنی سدها را جمع می کنند و 
متاسفم که می گویم ما داریم چیزی را قرقره 
می کنیم که خود آنان متوجه شده اند اشتباه 
است و در حال بررســی و یافتن راه حل های 

تازه اند.
او با تاکید بر اینکه حل این مشکلات نیازمند 

عزمی ملــی اســت، یــادآوری می کند:اگر 
مسئولان ما خواهان افزایش جمعیت هستند، 
این جمعیت باید منابع و ذخیره مصرف داشته 
باشــد. به هر حال جمعیــت زیادتر نیازمند 
امکانات بیشتر اســت. خوشبختانه در زمینه 
برق و گاز، روش هــای گوناگونی برای تامین 
وجــود دارد ولی برای آب بایــد برنامه ریزی 

جدی داشته باشیم.
نصیرپور همچنین از همــه مردم می خواهد 
به اســتفاده درست از آب توجه داشته باشند 
و می گوید:بــه عنوان یک شــهروند ایرانی از 
همه هموطنان مان خواهــش می کنم به هر 
شکلی که می توانند به حل این مشکل کمک 
کنند. به عنوان نمونه سیســتم شیرآلات ما 
همان سیســتمی است که در اروپا رایج است 
در حالیکه اگر شــیرآلاتی طراحی شــود که 
همزمــان با آب، مقداری هــوا هم با آب وارد 
لوله شود، هم میزان مصرف آب را کم می کند 

و هم از شدت جریان آب کاسته نمی شود.
او با اشــاره به دیگر راه حل هایی که برای کُند 
شدن روند گرمایش زمین وجود دارد، تشریح 
می کند: مثلا شــهرداری شرایطی فراهم کند 
که پشــت بام خانه های تازه ســاز فضای سبز 
داشته باشــد و از سیســتم آبیاری قطره ای 
در آن اســتفاده شود تا شــهری مانند تهران 
به شــهری پر از باغ های معلق تبدیل شــود. 
از آنجاکــه حیاط در ســاختمان های جدید 
در حال منســوخ شدن اســت، اینجاست که 
باید شهرداری، ســازندگان را مجاب کند که 
حیاط ها را به شکلی دیگر در پشت بام ها ایجاد 
کنند. حتی اگر بخشــی از فضای پشت بام به 
فضای سبز تبدیل شود، فتوسنتزی که اتفاق 
می افتد، گرمــای هوا را کاهــش می دهد یا 
اینکه سیستم آبیاری را تغییر دهند. مثلاآب 
ظرفشــویی از آب فاضلاب تفکیک و دوباره 

استفاده شود.

همزمان با روز بزرگداشت آب مطرح شد

هشدار مهتاب نصیرپور درباره یک وضعیت اضطراری


